

[Texte]

I feel it would be fairly simple for a large bank to have the analysis done by one of the people who presently does it in Toronto. That person could, I am sure, be responsible for analysis in Akwesasne, with the assistance of some local people.

Yes, they do have experience with computers. The municipal government, or the government of Akwesasne, has broader responsibilities than the normal municipality as they provide social services and a lot of other services that are normally provided by the federal and provincial governments in other municipalities.

They also have access to training by St. Lawrence College for special jobs that may of necessity require special training. So they do have supporting infrastructure in Cornwall and the surrounding area, and also in Akwesasne.

**Mr. Attewell:** I am not familiar with that area. But there are some Indian groups out west, for instance, that enjoy pretty rich resources, either gas or oil. Is there any wealth in this area in natural resources?

**Mr. Warner:** There really is not. As I mentioned earlier, the territory is relatively small. A lot of the territory exists on islands and some islands do not have access to the mainland other than by boat. The traditional wealth in fishing and agriculture has certainly been diminished over centuries. Without an industrial base, the citizens there are quite receptive to possibilities of establishing some sort of business or industrial base that would provide employment for their people. At the present time, they do not have oil royalties or any other revenue other than money that is received from the various governments.

**Mr. Attewell:** I am sure there are some unique aspects to this group. It begs the question where this might fit this stop. I am familiar with the Indian reserve out at Buckhorn Lake, and there are many across the country. What do you say to some other groups that would want to get into this? There have been some proposals, and we have studied them as a committee: the uniqueness of Vancouver, the time zone aspect, and the help that Vancouver or Montreal may need to help recover from some problem with the exodus of the many major financial institutions like Sun Life and indeed most of the major banks. While called "Bank of Montreal" and its head office may be Montreal, really the action is in Metropolitan Toronto.

Where will this stop, if this motion passes? To be fair to other tribes across the country, what is so unique about this group that this committee should embrace two major cities in the country plus this one group, Akwesasne?

**Mr. Warner:** Two points make this very unique. I would anticipate that it would stop in Akwesasne; it

[Traduction]

Je crois qu'il serait assez simple pour une grande banque de faire faire l'analyse par l'une des personnes qui font actuellement cela à Toronto. Cette personne pourrait, j'en suis certain, se charger de l'analyse à Akwesasne, avec l'aide de certaines personnes de la localité.

Oui, ils ont une expérience en informatique. L'administration municipale, ou le gouvernement d'Akwesasne, a des fonctions plus larges qu'une municipalité ordinaire, car il assure des services sociaux et bon nombre d'autres services normalement assurés par les gouvernements fédéral et provincial dans d'autres municipalités.

Akwesasne a également accès au collège St. Lawrence pour les emplois spéciaux qui pourraient exiger une formation particulière. L'infrastructure nécessaire existe donc à Cornwall et dans les environs, de même qu'à Akwesasne.

**M. Attewell:** Je ne connais pas très bien cette région. Mais il y a des groupes indiens dans l'Ouest, par exemple, qui ont des ressources assez abondantes, gaz ou pétrole. Cette région renferme-t-elle des richesses naturelles?

**M. Warner:** Pas vraiment. Comme je l'ai déjà indiqué, le territoire est relativement petit. Il se compose en bonne partie d'îles, dont certaines ne sont reliées au continent que par bateau. Les richesses traditionnelles que constituent la pêche et l'agriculture ont certainement diminué au cours des siècles. Étant dépourvus d'industries, les citoyens de la région sont assez ouverts à la possibilité de voir s'établir une assise industrielle ou commerciale quelconque, qui leur assurerait des emplois. A l'heure actuelle, ils ne bénéficient d'aucune redevance pétrolière ni d'autres recettes, à part les fonds que leur versent les divers gouvernements.

**M. Attewell:** Je suis certain que ce groupe présente certaines caractéristiques particulières. On est amené à se demander où cela pourrait s'arrêter. Je connais bien la réserve indienne de Buckhorn Lake, il y en a beaucoup dans le pays. Que déclarez-vous à certains autres groupes qui voudraient participer à cela? Il y a eu certaines propositions que nous avons étudiées en comité: le caractère particulier de Vancouver, le facteur fuseaux horaires et l'aide dont Vancouver ou Montréal pourrait avoir besoin pour se relever de la situation causée par l'exode d'un grand nombre d'importantes institutions financières comme la Sun Life et, en fait, la plupart des grandes banques. Bien que l'institution ait pour raison sociale «Banque de Montréal» et ait peut-être son siège à Montréal, c'est en fait à Toronto que les choses se passent.

Où cela s'arrêtera-t-il, si cette motion est adoptée? Si l'on veut être juste à l'égard des autres tribus du pays, qu'est-ce que ce groupe a de si particulier pour que ce comité doive ajouter à deux grandes villes du pays ce groupe des Akwesasne?

**M. Warner:** Deux éléments rendent ce groupe tout à fait unique en son genre. A mon avis, les choses devraient